
EL PLE DE L'AJUNTAMENT 
Interessant intervenció del regidor d'Esquerra Republicana, En Ramon Calm 

Sota la presidència del batlle senyor 
Coll, i assistint-Hi els regidors senyors 
Descals, Selles, Casademont, Arau, Trai-
ter, Casulà, Legares, Calm, Canal, Sala i 
Garganta, dimarts dia 2, el nostre Ajun
tament celebrà el ple mensual de costum. 

Fou llegida i aprovada l'acta de la 
sessió anterior-».,,. 

Abans d'entrar a l 'ordre del dia, el 
senyor Descals demana que consti en acta 
el sentiment de la Corporació per la mort 
del P. Miquel d'Esplugues,, caputxí. El 
senyor Garganta s'hi adhereix i demana 
que pel mateix motiu consti ?en a^ta cl 
condol de l 'Ajuntament 'pèl tra1sp%s*de 
l'il'lustrc republicà, icatalanista senyor En 
Jaume Carner. "Attíl^'aprova amb el vot 
en contra del senyor Sala. 

Ordre del dia 

Es aprovada la designació del senyor 
Casademont, conseller de Cultura, com a 
representant de l 'Ajuntament ;cn . la nova 
Junta del Consell Local de ier . Ensenya
ment. Es així mateix aprovada la renovació 
de la Junta Directiva de 1'Hqspital muni
cipal. Respecte . a aquesta proposició el 
senyor Sala advoca per una major inter
venció de l'element obrer a l'esmentada 
Junta, quals individus podrien ésser no
menats per la Federació Local de Sindi
cats. El senyor Garganta diu que en 
principici hi està d'acord, però que seria 
antireglamentari i el senyor Coll mani
festa que en fer-se la renovació es va 
creure que els obrers estaven abastament 
representats en ella amb les tres persones 
nomenades per l 'Ajuntament anterior. 

Es aprovat el projecte de designació 
d'Oficial de Secretaria i de dos Conserges 
per l 'Institut Elemental de Segon Ense
nyament. 

Es llegeix un dictamen del Consell de 
Govern proposant el nomenament d'un 
Fosser municipal com a resultat del con
curs convocar a l'efecte. El senyor Gar

ganta es mostra disconforme per la manera 
en què s'ha efectuat el nomenament, per 
no haver-se tingut presents els mèrits 
contrets per la persona que ostentava fins 
ara aquest càrrec amb caràcter interí. 
S'adhereixen a la protesta del senyor 
Garganta, els senyors Sala i Canal. El 
senyor Selles diu que ha estat per causa 
de que aquesta persona no reunia una de 
les condicions reglamentàries o sigui l'edat. 
També manifesta que hi ha el propòsit 
de crear en aquest servei un càrrec de 
suplent i el senyor Garganta diu que en 
aquesta ocasió es procuri tenir presents 
els mèrits de l'esmentada persona. El se
nyor Selles diu que procurarà complaure'l . 

Es llegeix una proposició d'autoritza
ció, sota determinades condicions, per 
l'establiment d 'una fàbrica de gas. El se
nyor Sala diu que no està conforme amb 
alguna de les concessions que es fan a la 
Companyia, com per exemple, la d'exí-
mir-la del pagament d'impostos, tota ve
gada que si aquesta Componyia ve a 
establir-se a Olot, és per fer-hi un negoci, 
potser fabulós, com totes les companyies 
d'aquesta mena. El senyor Descals li con
testa que si s'ha pres aquest acord ha 
estat tenint en compte que aquesta Com
panyia ve a prestar un servei del qual 
la ciutat fins ara n'estava mancada i rea
litzar una sèrie d'obres que seran motiu 
de treball per a molts obrers. El senyor 
Sala es ratifica en les anteriors manifes
tacions i és aprovada la proposició amb el 
vot en contra d'aquest darrer regidor. 

Precs i preguntes 

El senyor Garganta demana al Con
seller de Cultura com estan els treballs 
per a la creació d'una Escola de Comerç 
i l'altra d 'Arts i Oficis. 

El senyor Casademont li contesta di
ent que quant a l'Escola de Comerç 
està encara en període d'estudi i assesso
rament, però té l'opinió de què fora molt 
possible que ja comencés a funcionar a 
primers d'any. 

Quan t a l'Escola d 'Arts i Oficis diu 
que es demanarà al Conseller de Cultura 
de la Generalitat de Catalunya les facili
tats que donaria crear-la. 

El senyor Descals confirma les ante
riors manifestacions del senyor Casade
mont i diu que la majoria està ben dispo
sada del tot per a la creació de les Escoles 
de referència. 

El senyor Garganta celebra les decla
racions d'aquests darrers regidors. 

El senyor Calm diu que està satisfet 
dels bons desitjós de la majoria, però no 
de l'estat en què es troben els treballs per 
a la definitiva creació de les Escoles d 'Arts 
i Oficis i de Comerç, i lamenta la manca 
de criteri del Consell de Govern sobre el 
que haurien d'ésser les esmentades escoles. 
Diu a la Comissió de Govern que està 
molt bé que hagin acudit a Granollers 
per a informar-se del que allí hagin pogut 
fer en aquest aspecte cultural; que aquest 
informe com assessorament complementari 
a les iniciatives que tingués el Conseller 
de Cultura, les veuria molt raonables i 
convenients, però que vulguin assajar a 
Olot una Escola Comercial adequada a 
les necessitats d 'una altra població, ja no 
ho considera el senyor Calm, cap encert 
de la Comissió de Govern. 

Es lamenta novament de l'abandó en 
que es troba l'Escola d 'Arts i Oficis que 
tothom considera d'urgent necessitat reor
ganitzar de manera que tots els obres hi 
trobin aquells coneixements tècnics que 
perfeccionin el seu ofici i ensems uns 
ensenyaments d'Humanitat que li facilitin 
un bon complement d'educació social i 
política, que tan bon servei els faria. 

Durant aquest curs diu el Sr. Calm— 
que ni tan solament s'ha anunciat a la 
premsa local el seu començament,—ja es 
podien haver establert uns modestos tallers 
de pràctiques professionals que estimu
lessin els aprenents a assistir a l'escola 
amb una certera esperança de trobar-hi 
uns bons auxiliars, en la seva tasca diària 
d'assolir la màxima aptitud i perfecció en 
el ofici; calia també inaugurar-hi una 
secció de llenguatge que considerem indis
pensable a tota educació post-escólar. Pel 
que respecte a la projectada Escola de 
Comerç que vol establir l'Ajuntament,, 
només vull recomanar-li que hi vagi en 
compte; que no estableixi una institució 
cultural més, amb unes despeses quantio-
ses i en part inútils; recordi que als 
Grups Escolars es donen per competents 
professors ensenyaments especials de Co
merç; vegi, si es poden aprofitar i 
pensi que a Olot sortenir per uns pocs 
deixebles que hi hagués una Escola d'Alts 
Estudis Comercial, potser el pressupost 
no ho permetrà... En una paraula, el que 
jo voldria serià organitzar una Escola que 
amb el mínim esforç econòmic, reportés el 
màxim i necessari rendiment cultural que 
necessita la joventut olotina. 

El senyor Descals diu que es tindran 

molt en compte les atinades manifesta

cions del senyor Calm. 

El senyor Garganta s'esten en diver
ses consideracions al voltant de la qüestió 
de debat. Fa un calurós elogi de la labor 
dels mestres nacionals d 'Olot , encara que 
els nega competència per a dedicar-se a 
altres ensenyaments que no siguin de 
l'escola primària. Propugna per una Es
cola Tècnica de Comerç, amb els profes
sors corresponents, encara que no hi hagi 
gaires alumnes. Recorda que hi ha Uni
versitats que sostenen càtedres de Sanscrit 
i Grec, on només hi ha un alumne. Amb 
aquests raonaments conclou que s'ha 
d'anar a la realització d'una veritable 
Escola de Comerç Superior. 

El senyor Casademont abunda en les 
apreciacions dels senyors Garganta i con
testant al senyor Calm diu que, en efecte, 
el Consell de Govern diu no té una 
orientació i un criteri format sobre el que 
haurien d'ésser aquestes Escoles; l'única 
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